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Asl›nda y›ld›r›m›n benzerleriyle her gün çarp›l›yoruz.

Saç›n›z› tararken, kaza¤›n›z› ç›kar›rken, hatta bir kedi-

yi severken, baz› ç›t›rt›lar duymuflsunuzdur. Bazen

de elinizi bir arkadafl›n›za ya da metal bir cisme yak-

laflt›rd›¤›n›zda bir ç›t›rt›yla birlikte can›n›z yanar. E¤er

bu olaylar› karanl›kta gözlemleme olana¤›n›z olduy-

sa, sesle birlikte ›fl›k ç›kt›¤›n› da görmüflsünüzdür. ‹fl-

te bu gördü¤ünüz ›fl›k y›ld›r›mla, duydu¤unuz ses

de gökgürültüsüyle ayn› flekilde oluflur. ‹kisinin de

sorumlusu elektrik atlamalar›d›r. 

Y›ld›r›mlar›n nas›l olufltu¤unu anlamak için, elektri¤in

ne oldu¤unu bilmek gerekir. Maddenin temel yap›-

tafllar› olan atomlar ve atomlar›n oluflturdu¤u mole-

küller, elektron, proton ve nötron olarak adland›r›lan

parçac›klardan oluflurlar. Elektron ve protonlar elek-

trik yüküne sahiptir. Elektronlar eksi (-) protonlarsa (+)

yüklüdür. Nötronlar elektrik yükü tafl›mazlar. 

E¤er bir cisim bir flekilde eksi yükten daha fazla art› yük

içeriyorsa, cismin toplam yükü art› olur. Bunun tersi de

geçerli. Yani, cisim art› yükten daha fazla miktarda ek-

si yük içeriyorsa toplam yükü eksi de¤erde olur. 

Elektrik yükü bulunan iki cismi birbirine yaklaflt›r›rsa-

n›z, aralar›nda görünmez bir kuvvet oldu¤unu gö-

rürsünüz. E¤er her iki cismin yükü ayn›ysa (art› ve ar-

t› ya da eksi ve eksi), cisimler birbirini iter. Farkl› yük-

lerse (art› ve eksi) birbirini çeker. Do¤adaki görkemli

olaylardan biri olan y›ld›r›mlar›n arkas›ndaki güç de

bundan gelir. 

Normal koflullarda, farkl› yükler birbirini çekti¤i, ayn›

yükler de itti¤i için, atomlar ve moleküller yüklerini

dengelemek için, yani yüksüz olma yönünde çaba

gösterirler. Y›ld›r›m ve flimflekler bulutlar›n farkl› böl-

gelerinin elektriksel olarak yüklenmesiyle oluflur. Bu-

nun için, buluttaki yüklerin bir flekilde birbirinden ay-

r›lmas› gerekir. Bu ayr›flman›n nas›l oldu¤u, tam ola-

rak aç›klanam›yor ve bu konuda birden fazla kuram

var. Y›ld›r›m araflt›rmalar›, su damlalar›n›n eksi yükle

yüklendi¤ini ve havadan a¤›r olan bu damlac›klar›n,

bulutun alt katmanlar›na çöktü¤ünü gösteriyor.

Üzerinde en çok durulan kuram, moleküllerin bulu-

tun içinde birbirleriyle sürtünmesi sonucunda elek-

tronlar›n atomlardan ayr›lmas›. 
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Y›ld›r›mlarY›ld›r›mlar

Siz bu yaz›y› okurken, yeryüzünde
2000 kadar elektrikli f›rt›na olu-
yor ve her saniye 100 kadar y›ld›-
r›m düflüyor. Baz›lar›m›z y›ld›r›m-
lar› hayranl›kla izlerken, kimimiz
de neden olduklar› gökgürültü-
süyle tedirgin oluruz. 
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Bulutlar, iyi havalarda yerden ortalama 2 km yüksek-

te bulunurlar. Ancak, hava ak›mlar›n›n güçlü oldu¤u

yaz mevsimlerinde, bulutun üst k›s›mlar› 12-14 km

yüksekli¤e kadar ulaflabilir. “Kümülonimbüs” ad› ve-

rilen bu bulutlar, dikey do¤rultuda kabar›rlar ve at-

mosferin bir üst katman› olan stratosfere ulaflt›klar›n-

da tepeleri düz bir flekil al›r. 

Yaz›n, suyun donma noktas› olan 0°C s›n›r› atmos-

ferde 3 - 5 km aras›nda bulunur (k›fl›n bu s›n›r genel-

likle bulutun alt›nda kal›r). Bu seviyeye gelen su

damlac›klar› buz kristallerine dönüflürler. Suyun yo-

¤unlaflmas› ve donmas›yla ortaya ç›kan ›s› enerjisi,

yukar› do¤ru güçlü hava ak›mlar› yarat›r ve bulutun

içindeki bu f›rt›nalar, buz kristalleri ve su damlac›kla-

r›n› da yukar›ya do¤ru sürükler. Bu s›rada, bir plastik

tara¤›n elektrik yüklenmesi gibi, buz kristalleri de sür-

tünmelerin etkisiyle elektrik yüklenir. 

Bulutun eksi yüklü taban›, yerdeki eksi yüklü parça-

c›klar› iterken, art› yüklü olanlar›n› çeker. Böylece,

bulutun alt katmanlar›yla yer aras›nda kutuplaflma

olur. Bulutun alt›ndaki eksi yükle yerdeki art› yük ara-

s›nda güçlü bir elektrik alan› oluflur ve bu kuvvet gi-

derek daha fazla yükü bu bölgelere toplar. Bulutun

altlar›ndaki elektronlar, çekimin etkisiyle yere do¤ru

uzan›rken, güçlü elektrik alan›, yollar›ndaki hava

moleküllerinin iyonlaflmas›na neden olur. ‹yonlafl-

ma, bir atomun elektron kaybederek art› yüklü hale

gelmesi demektir. (Bunun sonucunda oluflan ve art›

ve eksi yüklü kar›fl›m, plazma olarak adland›r›l›r.)

Plazma halindeki havada elektronlar serbest kald›-

¤›ndan, hava iletken bir özellik kazan›r. Böylece, bu-

lut ve yeryüzü aras›nda, çap› 1 - 100 metre aras›nda

olan iletken bir koridor oluflur. 

Öncü kollar, saatte yaklafl›k 400 km h›zla yere do¤-

ru ilerler. Art› yüklü parçac›klar, a¤›r olufllar›ndan do-

lay› yerden pek de fazla yükselemezler ve eksi yükler-

den oluflan öncü y›ld›r›m›n kendilerine ulaflmas›n›

beklerler. Afla¤›ya do¤ru ilerleyen öncü ve yerdeki

art› yükler bulufltu¤unda, plazma devreyi tamamlar.

Hareketli ve hafif olan eksi yüklü elektronlar h›zla bu

plazma yolundan afla¤› akarlar. Bu s›rada ›s›nan ha-
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Bulutun eksi yüklü taban›, yerdeki eksi yüklü parçac›klar›
iterken, art› yüklü olanlar›n› çeker. Böylece, bulutun alt
katmanlar›yla yer aras›nda kutuplaflma olur. Bulutun al-
t›ndaki eksi yükle yerdeki art› yük aras›nda güçlü bir elek-
trik alan› oluflur ve bu kuvvet giderek daha fazla yükü bu

bölgelere toplar. Bulutun altlar›ndaki elektronlar, çekimin
etkisiyle yere do¤ru uzan›rken, art› yüklü parçac›klar da
buluta do¤ru uzan›r. Bunlara öncü kollar denir. Öncü kol-
lar bulufltu¤unda devre tamamlan›r ve y›ld›r›m oluflur.
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va, bir neon lambas›n›n ›fl›¤›na benzer çok da parlak

olmayan bir ›fl›k yayar. Bunun hemen ard›ndan, yer-

deki art› yükler, ›fl›k h›z›n›n neredeyse yar›s›n› bulan,

yani saniyede 150 bin km h›zla, yerden buluta do¤-

ru, ayn› yoldan akar. Saniyenin yaklafl›k 10 binde bi-

ri kadar süren bu yük atlamas› s›ras›nda, y›ld›r›m ola-

rak adland›r›lan çok parlak ›fl›k ortaya ç›kar. Bu s›ra-

da çok yüksek miktardaki elektrik ak›m› sadece birkaç

cm çap›nda bir koldan ilerledi¤inden, çevresindeki

hava afl›r› ›s›n›r (yaklafl›k 33.000°C, yani Günefl’in yü-

zeyinin s›cakl›¤›n›n 5 kat› kadar!) ve aniden genifller.

‹flte bu geniflleme, gökgürültüsü dedi¤imiz patlama

sesinin ç›kmas›na yol açar. 

Y›ld›r›m s›ras›nda, ilk anda bulutun tümündeki yük

boflalmayabilir. Bunun gerçekleflebilmesi için, elek-

trik ak›m› ard› ard›na ayn› yolu izleyerek defalarca,

say›s› 40’› bulabilen, atlamalar yapabilir. Bazen, atla-

malar›n ayn› yerde bir saniyeden çok daha k›sa bir

süre içinde defalarca gerçekleflti¤ini görebilirsiniz.

Bunlara ikincil y›ld›r›mlar denir. E¤er atlamalar birbi-

rine çok yak›n aral›klarla gerçekleflirse, y›ld›r›m› tek

bir atlama gibi görürüz; ancak böyle bir y›ld›r›m, bi-

ze normalden daha uzunmufl gibi görünür. 

Y›ld›r›mlar, genellikle yüksek cisimlere düflerler. Bun-

lar tepeler, yüksek binalar ve yüksek a¤açlar olabilir.

Bunun nedeni, bu cisimlerin havadan daha iyi birer

iletken olmalar›, yükü üzerlerinde toplamalar› ve

böylece yeri buluta daha yak›n bir hale getirmeleri.

Sonuçta, y›ld›r›m her zaman direncin en düflük oldu-

¤u yolu seçti¤inden, yüksek cisimlere y›ld›r›m düfl-

mesi ola¤and›r. Y›ld›r›mlar, genellikle ya¤›flla birlikte

görülür. Çünkü su hem yerdeki cisimleri hem de ha-

vay› daha iyi bir iletken haline getirir. Ancak, kuru

havalarda da y›ld›r›m düflebilir. 

Elektrik atlamalar› yaln›zca yer ve bulut aras›nda de-

¤il, iki bulut aras›nda ya da ayn› bulut içinde de olu-

flur. “fiimflek” olarak adland›r›lan bu elektrik atlamala-

r›, y›ld›r›mlara göre daha s›k görülür. Genellikle bu-

lutun içinde olufltuklar›ndan, kendilerini bulutlar› ay-

d›nlatarak ve gökgürültüsüyle belli ederler. fiimflek-

ler birbirine uzak iki bulut aras›nda da oluflabilir. Bu

durumda yatay elektrik atlamalar› görünür. 

Paratoner 
Bir y›ld›r›m s›ras›nda yaklafl›k 100 milyon Volt’luk bir

gerilim ve 100.000 Amper elektrik ak›m› oluflur. Sa-
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Kümülonimbüs bulutlar›n›n uzay meki¤inden çekilmifl fo-
to¤raf›. Hava ak›mlar›n›n güçlü oldu¤u yaz mevsimlerin-
de, bulutlar›n üst k›s›mlar› 12-14 km yüksekli¤e kadar ula-
flabilir. Kümülonimbüs ad› verilen bu bulutlar, dikey do¤-
rultuda kabar›rlar ve atmosferin bir üst katman› olan stra-
tosfere ulaflt›klar›nda tepeleri düz bir flekil al›r.
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dece yar›m amperlik elektrik ak›m›n›n vücudumuz-

dan geçmesi, kalbimizin durmas› için yeterli olabilir.

Örne¤in, Ortaça¤ Avrupas›’nda, kilise çanlar›n› çal-

mak cesaret ifliydi. Çanlar, genellikle yüksek kulelerin

üzerinde bulundu¤undan, buralara çok s›k y›ld›r›m

düflüyordu. 1753 ile 1786 y›llar› aras›nda, yaln›zca

Fransa’da 386 kiliseye y›ld›r›m düfltü ve 103 çan gö-

revlisi öldü. 18. yüzy›lda, yine kiliseler çok miktarda

barutun depoland›¤› birer cephanelik görevi de gö-

rüyordu. Bu durum çok say›da felakete yol açt›. Bun-

lardan biri, Rodos adas›ndaki St. Jean Kilisesi’ne dü-

flen y›ld›r›m sonucunda patlayan cephaneydi. Bura-

da 4000 kifli öldü. 

Benjamin Franklin 1753’te, y›ld›r›mdan korunman›n

bir yolunu buldu¤unu aç›klad›. Franklin, yüksek bi-

nalara dikilen ve iletken bir kabloyla topraklanan

ucu sivri çubuklarla, bulutlardaki yüklerin y›ld›r›ma

neden olmadan boflalt›labilece¤ini öne sürdü. Di-

¤er bilim adamlar› buna karfl› ç›kt›. Çünkü bu çubu-

¤un y›ld›r›m› yere çekmekten baflka bir fley yapma-

yaca¤›n› düflünüyorlard›. Peki, kim hakl› ç›kt› dersi-

niz? ‹ki taraf da hakl› ç›kt›. Günümüzde “paratoner”

olarak adland›rd›¤›m›z bu çubuklar, y›ld›r›m› gerçek-

ten çekiyordu. Ama paratonerlere düflen y›ld›r›mlar,

normale göre daha zay›f oluyordu. Çünkü parato-

ner bulutlardaki yükü, y›ld›r›ma neden olmadan ön-

ce belli ölçüde boflalt›yor, çok fazla yük birikmesini

önlüyordu. 

Günümüzde paratonerlerden özellikle yüksek bina-

larda yayg›n olarak yararlan›yoruz. Böylece yer ve

bulut aras›ndaki devre, binaya göre çok daha ilet-

ken olan bir metal çubuk ve kablo yard›m›yla kurul-

mufl oluyor. Ak›m binadan geçmek yerine paratone-

ri tercih ediyor. 

Y›ld›r›m›n yüksek binalar›n aras›ndaki alçak binalara

düflme e¤ilimi bulunmasa da, baz› y›ld›r›mlar birkaç

dala ayr›larak düfler. Bu nedenle, elektrikli f›rt›nalar

s›ras›nda evde bile olsak baz› önlemler almak gere-

kir. Örne¤in telefon, metal borular ve su flebekesinin

bulundu¤u yerlere yaklaflmamak yerinde olur. Böy-

le durumlarda, telefonla konuflmak, dufl yapmak,

musluklar› kullanmak tehlikelidir. 

En büyük tehlike, elektrikli bir f›rt›naya aç›k havada

yakalan›nca ortaya ç›kar. Böyle bir durumla karfl›la-

fl›nca, a¤açlar, bayrak ve telefon direkleri gibi uzun

cisimlerden uzakta durmak gerekir. Vadiler ve alçak

alanlar, tepelere ve düz alanlara göre daha güvenli-

dir. F›rt›naya aç›k alanda yakalan›rsan›z, yap›lacak

en iyi fley, metaller gibi iletken cisimlerden uzak dur-

makt›r. E¤er, saçlar›n›z›n elektriklendi¤ini hissederse-

niz, ayaklar›n›z› birlefltirip yere çömelirseniz çarp›lma

olas›l›¤›n›z azal›r. Yere uzanman›n böyle bir durum-

da güvenli olmad›¤› düflünülüyor. Çünkü yak›na dü-

flen bir y›ld›r›mda yüzeyden ilerleyen elektrik ak›m›

vücudun içinden de geçecektir. Grup halindeyseniz,

en iyisi bireylerin birbirinden uzak mesafelerde dur-

mas›d›r. E¤er ormanl›k alandaysan›z, alçak a¤açlar›n

bulundu¤u bir yerde beklemeniz gerekir. Elbette en

iyisi, elektrikli f›rt›nalar s›ras›nda d›flar› ç›kmamak. 
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